
 یک پیشنهاد 
به ستادکل نیروهای مسلح!

ســال ۱۹۹۰میلادی )۱۳۷۰شمســی( وقتی که 
صدام به کویت حمله و این کشــور را اشغال کرد، 
آمریــکا تصمیم گرفت در حمایــت از کویت علیه 
عراق وارد جنگ شود. وقتی که این تصمیم آمریکا 
عملیاتی شد، وزارت دفاع ایالات متحده)پنتاگون( 
یک تصمیم مهم دیگری را اتخاد کرد و آن تشکیل 
یک »اتاق خبر« واحد و مستقل برای اطلاع رسانی 
مســتقیم بود که این وظیفه به شــبکه سی ان ان 

سپرده شد.
بنابه دســتور پنتاگون هیچ رسانه آمریکایی مجوز 
انتشــار اخبار مربوط به جنگ و حاشیه های آن را 
نداشــت و همه خبرنگاران و رسانه های آمریکایی 
موظف به هماهنگی و ارســال اخبــار، گزارش ها، 

عکس و فیلم های خود به این شبکه شدند.
باشروع جنگ آمریکا علیه عراق کم کم کشورهای 
اروپایی نیز به این شبکه پیوستند و از اینجا بود که 

cnn شهرتی جهانی یافت.
ذکر این مقدمه برای این اســت که شــرایط فعلی 
کشــور و منطقه عملا از حالــت عادی خود خارج 
شده اســت و التهابات ایجاد شده در همه جوانب 
جامعه ناشــی از اشــاعه و انتشــار انواع و اقســام 
اخبار راســت و دروغ در جامعه اســت و یک لجام 
گسیختگی شدید بر فضای رسانه ای کشور خصوصا 

فضای مجازی حاکم شده است.
از آنجــا که دشــمنان ما، اســتاد عملیات فریب و 
جنگ رســانه ای در دنیا هســتند طی هفته های 
گذشته با انتشار اخبار و عکس های فیک و نادرست 
توانســته اند بازار شایعات را داغ و به نوعی با روح و 

روان جامعه بازی کنند.
از آنجا که حوادث و بحران های گذشته نشان داده 
که به دلیل نبود انســجام و اطلاع رسانی صحیح، 
مردم و افکارعمومی سردرگم شده و آسیب دیده اند 
لــذا جا دارد یکبار برای همیشــه بــه این معضل 

رسیدگی شده و تکلیفش روشن شود.
می طلبد که ســتادکل نیروهای مســلح و وزارت 
ارشاد میدان دار شــوند و این مسئله خاص اطلاع 
رسانی شــرایط جنگی را مدیریت نمایند. تشکیل 
یک اتاق خبر واحد، تعیین یک ســخنگوی ماهر و 
مجرب می تواند این نقیصه را تا حد زیادی مدیریت 
کند و از فشارهای روانی کاذب به مردم بکاهد. لذا 
الان هم دیرشــده و این نهاد مهــم  وملی باید به 

میدان بیاید و تکلیف را یکسره کند.

تشکر عارف از رهبر انقلاب بابت 
مشکل گشایی در تدوین بودجه

معاون اول رئیس جمهور با قدردانی از رهبر معظم 
انقلاب بابت مشکل گشــایی در بحث بودجه گفت: 
همــکاری همه وزرا و دولت برای تدوین بودجه در 
یک زمان فشــرده نشــانگر وفاق و همدلی مدنظر 
پزشکیان بود و امیدواریم با هماهنگی میان دولت 

و مجلس بودجه پیشنهادی به تصویب برسد.
محمدرضا عارف دیروز در جلســه هیئت دولت با 
اشاره به اینکه جمهوری اســلامی ایران با پیروی 
از اصول منطق، اهل تعامل و مذاکره با کشــورهای 
جهان اســت، تصریح کرد: بیانیه کشــورهای عضو 
شــورای همکاری خلیج فــارس و اتحادیه اروپا در 
حالی صادر شــده اســت که همیــن اروپاییان در 
تقســیمات جهانی و نقشــه های تاریخی بارها به 
مالکیــت ایران بر جزایر ســه گانه اذعان کرده اند و 
این کشــورها باید بدانند جمهوری اسلامی ایران 
اهل بده بســتان سیاســی نیســت و بــرای حفظ 
 یکپارچگی کشــور وظایف خود را کامل و به خوبی 

انجام خواهد داد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با قدردانی 
از همکاری و هماهنگی همه دســتگاه های دولتی 
و وزارتخانه هــا و به ویژه مقــام معظم رهبری برای 
مشکل گشــایی و حــل مســائل در تدوین بودجه 
و تقدیــم به مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: 
همــکاری همه وزرا و دولت برای تدوین بودجه در 
یک زمان فشرده، نشــانگر وفاق و همدلی مدنظر 
پزشکیان بود و امیدواریم با هماهنگی میان دولت 

و مجلس بودجه پیشنهادی به تصویب برسد.
وی خاطرنشــان کرد: کوچکتریــن ناهماهنگی و 
ایجاد نگاه منفی نســبت به بودجه در بدنه دولت 
پذیرفتنی نیســت و تمــام ارکان دولت چهاردهم 
مســئول کار یکدیگر و موظف به اجرای مصوبات 
دولت هســتیم و وزرای دولت بخشنامه ها و نکات 
مدنظر را بــه مدیران میانــی و زیرمجموعه خود 
 اعــلام کنند تا با وفاق و صمیمیت امور کشــور را 

به جلو ببریم.
عارف بــا تأکید بر اینکه موفقیت و همکاری دولت 
در تدوین بودجه در یک مدت زمان کوتاه و فشرده 
نشانگر وفاق، صمیمیت،  هماهنگی و همدلی همه 
بخش هــای دولت و مایه افتخار اســت،  به انتخاب 
استانداران به عنوان جلوه دیگری از وفاق و همدلی 
در دولت اشــاره و خاطرنشــان کرد: سیاســت و 
تدبیرهای لازم برای بررســی و انتخاب استانداران 
پیشــنهادی در دولت اتخاذ شــده است و راهبرد 
دولت بر این اســتوار اســت که تمامی لیستهای 
پیشــنهادی بررســی و بر اســاس ضوابط معین 

استانداران انتخاب شوند.

نکتهسنج!

رهبــر معظم انقلاب اســلامی بــا تاکید بــر اینکه رژیم 
صهیونیســتی شکست خورده اســت، فرمودند: مجاهدت 
مقاومت و بزرگان آن همچون سیدحســن نصرالله و سنوار 

سرنوشت منطقه را تغییر داد.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی ظهر 
دیروز در دیدار دســت اندرکاران برگــزاری کنگره ۱5 هزار 
شهید استان فارس، حوادث منطقه و ایستادگی و مجاهدت 
مقاومت را باعث تغییر در سرنوشت و تاریخ منطقه خواندند 
و با تأکید بر شکســت رژیم صهیونیســتی در نابود کردن 
مقاومت با وجود کشــتار بیش از 5۰ هزار انســان بی گناه، 
شکست بزرگ تر را رسوایی فرهنگ و تمدن و سیاستمداران 
غرب دانســتند و گفتند: در صف آرایــی جبهه مقاومت در 

مقابل جبهه شرارت، پیروزی از آنِ مقاومت است. 
حضرت آیت الله خامنه ای مســائل کنونی منطقه و حوادث 
غزه، لبنان و کرانه باختری را تاریخ ســاز خواندند و گفتند: 
اگر امثال شــهید سنوار پیدا نمی شــدند که تا لحظه آخر 
بجنگند یا اگر بزرگانی همچون شــهید سیدحسن نصرالله 

نبودنــد که جهاد و عقل و شــجاعت و فــداکاری را با هم 
درآمیزند و به میدان بیاورند، سرنوشــت منطقه به گونه ای 

دیگر رقم می خورد.
رهبر انقلاب برآیند کنونی حوادث منطقه را شکستی بزرگ 
نه فقط برای رژیم صهیونیستی بلکه برای تمدن و فرهنگ 
غرب دانستند و گفتند: صهیونیســت ها فکر می کردند به 
آســانی قادر به نابودی گروههای مقاومت هستند اما امروز 
به رغم به شهادت رساندن بیش از 5۰ هزار انسان بی دفاع و 
غیرنظامی و چند تن از سران برجسته مقاومت، و همچنین 
با وجود انبوه هزینه ها و حمایت های آمریکا و روســیاهی و 
نفرتــی که در دنیا از آنها ایجاد شــد بــه طوری که حتی 
در دانشــگاههای آمریکا علیه جنایتکاران راهپیمایی شد، 
جبهه مقاومت و جوانان مبارز در حماس، جهاد اسلامی و 
حزب الله و ســایر گروههای مقاومت با همان عزم و قدرت 
در حال مبارزه هســتند که این شکستی بزرگ برای رژیم 

صهیونیستی است.
ایشــان شکســت بزرگ تر را از آنِ فرهنگ و تمدن غرب 

خواندنــد و گفتنــد: قتل عام ۱۰ هزار کــودک معصوم و 
بی گناه با بمب هــای دو تنُی و انواع تســلیحات در حالی 
که سیاســتمداران غربی حتی خم به ابروی خود نیاوردند، 
باعث رســوایی سیاســتمداران دروغگوی غربی و مدعیان 
حقوق بشــر شــد و بی اعتباری تمدن غرب را به همه دنیا 

نشان داد که این بزرگ ترین شکست برای آنها است.
حضرت آیت الله خامنه ای جبهه پشتیبان رژیم صهیونیستی 
را جبهه شــرارت خواندند و افزودنــد: در مقابل این جبهه 
شرارت، جبهه مقاومت ایستاده و به توفیق الهی پیروزی از 

آنِ جبهه مقاومت است.
رهبر انقلاب اســلامی در این دیدار همچنین استان فارس 
را برترین مظهر ترکیب دین، حماســه و هنر خواندند و با 
گرامیداشــت یاد شهیدان برجســته این دیار از گذشته تا 
کنون از جمله شــهیده معصومه کرباسی که به تازگی در 
لبنان هدف جنایت رژیم صهیونیستی قرار گرفت، گفتند: 
کنگره شــهدای استان فارس باید ترکیب زیبای حماسه و 

هنر و دین را ماندگار کند.

ایشــان با اشــاره به تلاش هایــی در دوره پهلــوی برای 
دین زدایی از شــیراز و اســتان فارس خاطرنشان کردند: 
غلط کردند کسانی که در آن دوره خیال کردند با اقدامات 
سخیفی مانند جشن هنر شیراز می توانند شیراز را از حرم 
اهل بیت و مرکــز دین و ایمان به نقطه فســادبرگردانند. 
البته امروز نیز برخی تفاله ها و پســماندهای آن تشکیلات 
در کشــور عزیز ما به دنبال جدا کــردن هنر از معنویت و 
حماسه اند اما آنچه موجب پیشــرفت کشور و ملت است، 

ترکیب دین، حماسه و هنر است.
حضرت آیت الله خامنه ای دســت اندرکاران برگزاری کنگره 
۱5 هزار شــهید اســتان فارس را به اثرســنجی تولیدات 
فرهنگــی و هنری توصیه کردنــد و افزودند: جوانان ما به 
شناخت گذشته پر افتخار کشور بخصوص سالهای پس از 
انقلاب و حقایقی مانند ابعاد تسخیر لانه جاسوسی آمریکا 
در تهران و یا علت 8 ســال جنگ در مقابل دشمن بعثی 
نیــاز دارند که لازمه آن، روایت خــوب و صحیح از حواث 

انقلاب است.
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حضرت آیت الله خامنه ای: 

مجاهدت »نصرالله« و »سنوار«سرنوشت منطقه را تغییر داد

قالیباف: 
 ترور رهبران انقلابی

 پیروزی راهبردی و نظامی نیست
رئیس مجلس در دفتر حماس در تهران گفت: رژیمی که جعلی اســت و اصالت 
و ماهیت ندارد بیش از هفتادســال است که دم از امنیت پایدار می زند اما امروز 

ناامن ترین رژیم دنیاست. این نتیجه خون این شهدا و پیروزی آنهاست.

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اسلامی در مراسم گرامیداشت شهید 
یحیی ســنوار، اظهار داشت: شهید ســنوار امروز در بهشت برین است و تا وقتی 
هــم در قید حیات بود چه زمانی که در زندان های رژیــم بود و چه بعد از آنکه 
در مجاهدت ها و چه روزی هم که پرچم را از شــهید هنیه به دست گرفت و در 
میدان ایستاد، نشان داد که شامل »و اخری تحبونهم و نصر من الله و فتح قریب 

و بشر المومنین« است.
وی ادامه داد: امروز دشــمنان ما خود می داننــد که هرگز با ترور مردم و با ترور 
رهبران انقلابی هیچ گونه پیروزی نظامی و راهبردی برای آنها به دست نمی آید.

رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: رژیمی که جعلی است و اصالت و ماهیت 
ندارد بیش از هفتادسال است که دم از امنیت پایدار می زند اما امروز ناامن ترین 

رژیم دنیاست. این نتیجه خون این شهدا و پیروزی آنهاست.
قالیباف افزود: البته حتماً شــهادت شــهید ســنوار برای همه ما برای همه امت 
اســلامی برای همــه آزادی خواهان ثلمه بزرگی اســت ولی هرگــز باعث توقف 

پیروزی ها و توقف این مسیر و صراط مستقیم نخواهد شد.
وی گفت: امیدواریم و این گونه هم خواهد بود که ان شــاءالله روزبه روز این مسیر 

محکم تر و مستدام تر به پیش رود و خواهد رفت.

خبــــر

اعضای دولت در حلقه خبرنگاران

از فیلترینگ تا قیمت بنزین
اعضای کابینه چهاردهم در حاشــیه جلســه دیروز هیات 
دولت در حیاط پاســتور با حضــور در جمع خبرنگاران به 

پرسش های آنها پاسخ دادند.
اسکندر مومنی وزیر کشور با بیان اینکه یکی از اولویت های 
ما دیپلماســی همسایگی است، گفت: مرز دوطرفه است و 
هم ما و هم طرف مقابل باید مراقبت داشــته باشــیم که 
ورود غیرمجاز از قبیل قاچاق اسلحه و قاچاق انسان انجام 
نشود. بناست یک نشست منطقه ای با همسایگان مان یعنی 
وزرای کشور همســایه درباره افزایش امنیت مرزها داشته 
باشــیم. یک کشــور به تنهایی نمی تواند از مرزها مراقبت 
کند و حتماً باید به صورت دوجانبه این اقدام انجام شود.

وزیر کشــور همچنین با یادآوری اینکه قانون سازمان ملی 
مهاجــرت که در برنامــه هفتم برای آن مکلف شــده ایم، 
تدوین و تقدیم دولت شــده و به مجلــس می رود، افزود: 
صرفا با سازوکارهای سلبی نمی شود و حتما باید موضوعات 
و قوانین مرتبط به کار و اشتغال اتباع را به صورت یکپارچه 
مورد توجه قرار بدهیم. هر چند در حال حاضر با انباشــت 
مهاجران مواجه هســتیم و امیدواریم با تصویب این قانون 
و در برنامه ای میان مدت ســاماندهی خوبی در این زمینه 

داشته باشیم.
محمد اســلامی رئیس ســازمان انرژی اتم یدر پاســخ به 
پرسشــی درباره تهدیدات دشمن علیه تاسیسات هسته ای 
اظهار کرد: همیشــه تهدیدات دشمن علیه کشور را داشته 

ایم، اما قابلیت های دفاعی و امنیتی همیشه در ترازی بوده 
که با هوشیاری با هرگونه تهدیدی مقابله کند و تاسیسات 
هسته ای هم بخشــی از این کشور است و در قالب همین 

تمهیدات از آن دفاع می شود.
حسین سیمایی صراف وزیر علوم، تحقیقات و فن آوری در 
پاسخ به این پرسش که چه میزان تحزب گرایی و شایسته 
ســالاری در انتصاب روسای دانشگاه ها نقش داشته است، 
بیان کرد: تحزب گرایی نقشی در انتصاب روسای دانشگاه 
نداشته، بلکه اثر منفی دارد. یعنی اگر واقعا مشخص شود 
که فردی یک کنش گر سیاســی است و در مدیریت خود 
اعمال سیاست می کند به هیچ عنوان در مدیریت جا ندارد.
محمدرضا ظرقندی وزیر بهداشــت نیز درباره سهمیه های 
دانشــگاه ها گفت:درباره سهیمه پذیرش دانشجو در وزارت 
بهداشــت و علوم، در شــورای عالی انقلاب فرهنگی بحث 
شــده و رییس جمهور هم درباره آن نظر داشــته اند. قرار 
شــد با محوریت وزارت علوم و بهداشــت، در سهیمه ها 
بازنگری و بازبینی انجام شود. این سهیمه ها در طول زمان 
افزایش داشــته و در برخی رشــته ها این سهمیه ها به دو 

سوم ظرفیت رسیده است.
حجت الاسلام مجید انصاری معاون حقوقی رئیس جمهور 
با بیان اینکه بر اساس مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
که از ســال ۱۴۰۴ قابل اجرا بوده، پذیرفته شدگان کنکور 
سراسری سال ۱۴۰۳، مجوز شرکت مجدد در سال ۱۴۰۴ 
را دارند، بیان کــرد: معاونت حقوقی رئیس جمهور در پی 
مراجعه دانشــجویان محترم که برای کنکور سال ۱۴۰۳ و 
۱۴۰۴ بر اســاس مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی با 

مشکل مواجه شده بودند، بررسی حقوقی انجام داد.

فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره 
احتمال افزایش قیمت بنزین گفت:همانطور که بارها تاکید 
شده مردم در مورد افزایش قیمت بنزین غافلگیر نخواهند 
شــد. وی تاکید کرد: حتماً اگر موضــوع افزایش بنزین به 
جمع بندی بخواهد برســد با مردم مطرح می شود و بدون 
آمادگی مردم هیچ گونــه افزایش قیمت بنزین را نخواهیم 
داشــت. همه تلاش ها هم بر این است که علی رغم وجود 
فشــارهایی که بر دولت وجود دارد کمترین فشار بر مردم 

تحمیل بشود.
ســید عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی نیز با 
اشاره به آخرین وضعیت پرونده »نیلوفر حامدی« و »الهه 
محمدی«، بیان کرد: همان طوری که سخنگوی دولت نیز 
مطرح کرد و چندین بار نیز مطرح شــده است، هم بنده و 
هم وزیر دادگســتری، نامه ای که وکلای دو خبرنگار تهیه 
کرده بودند به آقای اژه ای منتقل کردیم و پیگیر مســئله 

آنان به طور جدی هستیم.
احمد دنیامالــی وزیــر ورزش وجوانان دربــاره وضعیت 
جایگاه زنان در ورزشــگاهها اظهار کرد: جایگاه بانوان در 
ورزشــگاه ها از قبل وجود داشــته اســت در حال حاضر 
 هم بر اســاس قوانینــی که وجود دارد ایــن کار در حال 

انجام است.
ستار هاشــمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاسخ 
به پرسشــی در خصــوص فیلترینگ گفــت: همانطور که 
رئیس جمهور اشــاره کرد، کارشناســی در لایحه فنی در 
وزارتخانه با دقت نظر ویژه ای انجام شــد و گزارش آن به 
ســران ارائه شد. نگاه ها بر اســاس وضعیت های فنی بود. 
وضعیت موجود به صلاح نیست و دولت با جدیت موضوع 

رفــع فیلترینگ را دنبال می کند. طبیعتا باید به ســمتی 
برویم که ارتقا وضعیت موجود داشــته باشیم، جمع بندی 
هم این بوده که ادامه وضعیت موجود به مصلحت نیست و 

باید به سمتی برویم که بازگشایی اتفاق بیفتد.
وی تاکید کرد: ادامه روند فیلترینگ به مصلحت نیســت و 
چالش های جدیدی برای کشــور ایجاد کرده است، ما این 

موضوع را با جدیت دنبال می کنیم.
صالحی امیری وزیر میراث، صنایع دســتی و گردشــگری 
درباره تغییرات در این وزارتخانه گفت: به طور طبیعی هر 
دستگاهی تغییرات خواهد داشت. ما هم در استان ها و هم 
در ستاد تغییراتی داریم و تا الان هم تعدادی تغییر کردند 
و تعدادی هم در مسیر استعلام برای تغییرات هستند. اما 
این تغییرات در دســتگاه ما کاملا تخصصی و فنی است و 
مبتنی بر سلایق و رویکردهای احساسی قطعاً نخواهد بود.

همچنین غلامرضا نوری قزلجه وزیر جهاد کشاورزی با بیان 
اینکه برای تامین گوشــت قرمز مشکلی نداریم، ادامه داد: 
در تامین گوشــت قرمز و تامین ارز واردات گوشت قرمز، 
مشــکلی نداریم. اتفاقا دام مازاد و آماده پروار برای کشتار 

در کشور داریم.
علیرضا زاکانی شــهردار تهران نیــز در واکنش به تکذیب 
گمرک درباره نبود ماشــین های برقــی در گمرک ، بیان 
کرد: اکنون ماشــین های ما در گمرک است و گمرک نیز 
بررســی کرد. صحت و ســقم این ماجرا مشخص است. به 
نام شــهرداری نیست، بلکه به نام شــرکتی است که زیر 
مجموعه بانک شهر است و متصدی اجرایی کردن این کار 
اســت تفاهم خوبی نیز با گمــرک دارند، اکنون تفاهماتی 

انجام داده اند.

رئیس جمهور کشورمان در نشست اصلی سران بریکس در قازان روسیه با تشریح 
ظرفیت هــای متقابل بریکس و جمهوری اســلامی ایران بــرای همکاری و ارایه 
5 پیشــنهاد مهم در راستای تحقق اهداف تشــکیل این نهاد بین المللی، تصریح 
کرد: پیگیری برنامه های بسیار متنوع درون گروهی، بدون داشتن یک دبیرخانه 
کوچک و چابک مشــکل خواهد بود. پیشنهاد می کنم بررسی چگونگی تشکیل 
این دبیرخانه در دســتور کار وزارتخانه های امور خارجــه قرار گیرد. متن کامل 

سخنان مسعود پزشکیان در اجلاس اصلی سران بریکس به شرح زیر است.
جناب آقای ولادیمیر پوتین، رئیس محترم جمهوری فدراسیون روسیه

روسای محترم جمهور و نخست وزیران گرامی
از آنجایی که بریکس اهداف بســیار بزرگ و مهمی در هر ســه رکن سیاســی-
امنیتی، اقتصادی-مالی و فرهنگی-مردمی دارد، با مجموعه عملکرد خود نشــان 
داده است که در آینده نقش ویژه ای در روند معادلات سیاسی و تحولات مرتبط 
خواهد داشــت. بریکس در بســتر پارادایم چند جانبه گرایی، نمونه ای شاخص و 
الگویی موفق از همکاری های توســعه یافته در بطن جهان جنوب است که طیف 

کثیری از کشورها را مجذوب خود ساخته است.
در ارتباط با شــتاب تحولات جهانی و تهدید صلح و امنیت انســانی در منطقه 
غرب آسیا، خوشــبختانه در طول سال گذشته گام های مهمی برای حل و فصل 
بحران های منطقه ای بین المللی برداشــته شد؛ برگزاری اجلاس فوق العاده سران 
بریکس با محوریت موضوع غزه و همچنین برگزاری نشست های دیگر در سطوح 
معاونیــن وزارت خانه های  امور خارجــه، از مصادیق همکاری در این دوره بوده و 

دست آوردهای خوبی را نیز به همراه داشته است.
جمهوری اسلامی ایران در ارتباط با تحولات فلسطین و لبنان خواستار آتش بس 
فوری و دائمی، عقب نشــینی کامل نظامیان رژیم اشغالگر از مناطق تحت اشغال 

و امدادرسانی فوری به مردم غزه و آوارگان لبنان است.
جهان جنوب در نابرابری، بی عدالتی و مشــکلات اقتصادی دســت و پا می زند. 
نســل کنونــی و آیندگان، میزان موفقیــت بریکس را با اعداد و ارقام و ســطح 
توسعه یافتگی و تحول در رشد شاخص های اقتصادی خواهند سنجید. با توجه به 
اینکه در ماه های اخیر، نشســت ها و برنامه های متنوعی با حضور وزیران اقتصاد 
و دارایی، بازرگانی، انرژی و روســای بانک های مرکزی برگزار شــده  است، مایلم 

پیشنهادهای زیر را مطرح نمایم:
اول- در عین عدم غفلت از دو رکن سیاسی-امنیتی و فرهنگی-مردمی، در سال 
آینده اولویت برنامه هایمان را به مسائل اقتصادی-مالی بدهیم و از همه نهادهای 
دولتی و خصوصی کشــورهای متبوع مان بخواهیم که بر شتاب حرکت خود در 
ایجاد همکاری های به هم پیوســته اقتصادی و تجاری و استفاده از ظرفیت های 

داخل بریکس بیافزایند.
دوم- از چالش های بســیار مهم که کشــورهای یک جانبه گرا علیه کشــورهای 
مســتقل و آزادی خواه تحمیل کرده اند، تحریم های اقتصادی است.  سال ها پیش 

کشورهای تحت تحریم به تعداد انگشت های یک دست هم نمی رسید، ولی اکنون 
میلیون ها انســان در ده ها کشور در یک فرایندی غیر قانونی و ضدحقوق بشری 
مورد هدف هــای تحریمی در ابعاد مختلف قرار گرفته انــد. مقابله با تحریم های 
غیرقانونی نیازمند اقدام گروهی و اجرای سازوکارهای مشترک است. خوشبختانه 
بریکس مخالفت خود را با تحریم  بارها اعلام داشــته و شمه ای از آن در اعلامیه 
قازان و اســناد دیگر به وضوح بازتاب داشته است، ولی برای اینکه در آینده هیچ 
کشــوری جرأت و توان تحریم دیگران را نداشته باشــد، ضروری است گام های 

عملی و حساب شده برداریم.
ســوم- در حال حاضر بیشتر کشــورهای دنیا از اینکه آمریکا برای حل مشکلات 
داخلی و مالی خود، از دلار به عنوان سلاح و یا ابزار کنترل دیگر کشورها استفاده 
می کند، ناراضی هستند. دنیا بریکس را با هدف تلاش برای کاستن از قدرت دلار 
و افزایش مبادلات با پول های ملی می شناســد. این اقدامات به همراه راه اندازی و 
استفاده از ارزهای دیجیتال و بسترسازی برای استفاده از سازوکارها و فناوری های 

جدید مالی نظیر پیام رسان ها، در راستای اهداف اصلی بریکس است.
اینکه کشورهای عضو بریکس بزرگترین تولید کنندگان و در عین حال بزرگترین 
مصرف کنندگان انرژی، مواد غذایی و دیگر کالاها  هستند و به مهمترین خطوط  
مواصلاتی و ترانزیتی دسترســی دارند، مزیت بســیار بزرگی اســت که موجب 

می شود انجام مبادلات با پول های ملی به سهولت انجام گیرد.
چهارم- کشورهای شمال همواره برای دستیابی کشورهای جنوب به فناوری های 
نویــن مانع تراشــی کرده اند، لذا ما وظیفه  داریم با تشــریک مســاعی، مبادله 
اطلاعات، سرمایه گذاری مشــترک و دیگر اقدامات، خود را به فناوری های نوین 

مجهز سازیم.
و پنجم- ضروری است بانک توسعه نوین)NDB(  که یکی از نهادهای برآمده از 
بریکس به شمار می رود، تقویت شود و با پذیرش اعضای جدید و افزایش سرمایه 
بتواند در جهت توسعه زیرساخت های این کشورها گام بردارد. جمهوری اسلامی 

ایران آمادگی دارد تا همکاری های تنگاتنگی با این بانک داشته باشد.
با توجه به پیشــنهادهای مطرح شده، لازم اســت اشاره کنم، جمهوری اسلامی 
ایــران از توانمندی های قابل توجهی در حوزه های مختلف برخوردار اســت و در 
مجموعه بریکس همکاری های مشــترک و سودمندی را می تواند رقم بزند و در 

این خصوص علاقمند به تبادل تجربه و معرفی دست آوردهای خود هستیم.
همچنین جمهوری اسلامی ایران با برخورداری از موقعیت استراتژیک، بستر عبور 
چندین کریدور حمل و نقل بین المللی از جمله کریدورهای شمال–جنوب و شرق 
- غرب بوده و می توانیم با توســعه همکاری های سازنده، شبکه جدیدی از روابط 

ترانزیتی برای انتقال انرژی و یا کالاهای تجاری در بستر بریکس، ایجاد نماییم.
پیگیری برنامه های بســیار متنــوع درون گروهی، بدون داشــتن یک دبیرخانه 
کوچک و چابک مشــکل خواهد بود. پیشنهاد می کنم بررسی چگونگی تشکیل 

این دبیرخانه در دستور کار وزارتخانه های امور خارجه قرار گیرد.
در پایان بــار دیگر از جناب آقای ولادیمیر پوتین به خاطر میزبانی شایســته و 
برگزاری موفق این اجلاس تشکر می کنم و ضمن تبریک پیشاپیش ریاست کشور 
برزیل برای سال آینده، امیدوارم در دوره جدید، شاهد تقویت پیوندهای دوستی 
و ایجــاد فصل جدیدی از همکاری ها برای رســیدن به اهــداف گروه و تکمیل 

فرایندهای مرتبط با کسب منافع جمعی باشیم.

فرهاد خادمی

پزشکیان در روسیه مطرح کرد:

۵ پیشنهاد مهم ایران برای سران »بریکس«


